
Základky mohou ubrat češtiny i matematiky 

3. září 2007 

Letošní školní rok je zlomový. Žáci v prvních a šestých třídách se už nebudou učit všude stejně. Školy dostaly 

podstatně větší volnost, než měly dřív. Podrobné osnovy byly nahrazeny rámcovým vzdělávacím programem, v 

jehož mantinelech si pedagogické kolektivy jednotlivých škol vypracovaly učební programy vlastní, školní. Ty by 

měly letošní prvňáky a šesťáky doprovázet i v dalších ročnících. 

Učitelé, kteří si léta stěžovali, že mají ruce svázané striktními osnovami, změnu vítají, ti, kterým práce podle 

přesného návodu vyhovovala, mají výhrady. O jedné věci ale nemůže být pochyb. Totiž o tom, že připravené 

programy nebudou neměnnými dokumenty. 

Zdroj: https://www.lidovky.cz/noviny/zakladky-mohou-ubrat-cestiny-i-matematiky.A070903_000064_ln_noviny_sko 

 

Staré škole odzvonilo. Mají přijít nové osnovy 

29. června 2007  

Skoro devět set tisíc školáků si jde dnes pro vysvědčení. Poslední zvonění zároveň symbolicky odzvoní i škole 

postaru. Od září by se v českých školách mělo učit podle nových osnov. Mají žákům nabídnout více možností 

volby, tvořivosti a interakce. 

Někde dětským vědcům v bádání pomůže meteorologická stanice, jinde k pochopení pravěku přispěje 

modelování Věstonické venuše v keramické dílně. 

Pod zaklínadlem Rámcový vzdělávací program během dvou let vytvořila každá základní škola dokument s 

vlastním plánem výuky s názvy jako Škola pro všechny, Škola pro každého nebo Škola pro život. Na papíře je 

tedy hotovo. 

Proměna českých škol v moderní instituce, které budou žáky učit spíš samostatně myslet než biflovat data 

narození spisovatelů, však nejspíš není otázkou příštího roku. 

Zdroj: https://www.idnes.cz/zpravy/domaci/stare-skole-odzvonilo-maji-prijit-nove-osnovy.A070628_215520_domaci_ost 

 

Kuchtová: Habsburské školství je přežité 

4. dubna 2007 

Michaela Jílková hovořila s ministryní školství Danou Kuchtovou.  

… 

Co máte jako první největší úkol, který chcete vyřešit? 

Pomoci zavést změnu našeho školství tak, abychom se dostali pryč od modelu habsburské monarchie, kdy učitel 

s rákoskou stál ve třídě jako pánbůh a doslova zkoušel žáka nabiflované vědomosti. Chtěla bych školu, která 

bude taková, jak to chtěl Komenský. Dílnou lidskosti, která bude vychovávat osobnosti, jež se nebojí diskutovat, 

přemýšlejí o věcech a umějí pracovat s informacemi. 

… 

Zdroj: https://www.idnes.cz/zpravy/domaci/kuchtova-habsburske-skolstvi-je-prezite.A070404_131457_domaci_tha 


